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Хлеб – 
усяму галава

Ламаць – не будаваць 

ДАРОГА пРАЗ ДУШЫ

”Нельга есці хлеб народа і 
грэбаваць ягонай мовай”. 

Ул. Караткевіч.

І галава тая ў нашым раёне даўно 
хворая. Бо чорны хлеб, які складае 
аснову харчавання любой небагатай 
сям’і, у Бешанковічах вельмі нізкай 
якасці. І гэта адбываецца ўжо цягам 
некалькіх месяцаў. Ва ўсіх крамах мяс-
цовы фармавы хлеб прадаецца нейкі 
недапечаны, ці што. Калі такі хлеб рэ-
жаш нажом, то нож ліпне да яго. Калі 
ён паляжыць да наступнага дня, то 
яго ядуць з ахвотай толькі каровы. 

У магазіне я прашу прадавачак вы-
браць мне хлеб больш-менш спе-
чаны, цямнейшы. І часта яны ў маёй 
просьбе адмаўляюць, бо такога хлеба 
няма ў наяўнасці. 

Крама, што прадае лепельскі хлеб, 
у райцэнтры сёння адна – “Рамонак”, 
што працуе ад лепельскага малочна-
кансервавага заводу. Лепельскі хлеб 
значна адрозніваецца ад тутэйша-
га ў лепшы бок, але яго хапае толькі 
сотні-другой шчасліўцаў. Раней жа 
яго можна было набыць у многіх кра-
мах. “Сірыюс”, “Каравай”, “Кумпячок” 
заўжды прапаноўвалі лепельскі хлеб. 
Быў выбар. Манаполія ж прывяла 
толькі да пагаршэння якасці хлеба. 
Маўляў, дзе вы дзенецеся, усё-роўна 
купіце. 

Можна дадаць, што ў крамах г. 
Віцебска можна набыць значна тан-

нейшы па кошту (890рублёў), але 
заўжды добра выпечаны хлеб, бухан-
ка якога важыць 700 грамаў. Віцебскі 
хлеб захоўваецца без пагаршэння 
якасці 3 - 5 дзён. Я ўжо не кажу пра 
адмысловыя фірменныя гатункі, што 
крыху даражэй. Відаць, што раённае 
начальства, якое па службовых спра-
вах часта наведвае Віцебск, харчуец-
ца толькі такім хлебам. Бо да нашага, 
тутэйшага, ім няма аніякай справы. 

Л.Паўлава.

На зорнай сенажаці – цішыня,
Сярпок не шорхне, 
  не зазвоніць коска,
І толькі зьнічкі сполашна шумяць
І абтрасаюць з сонных траваў росы.

І сьпяць абсягі велічна наўкол,
І грэецца нутро ад зор цяпельцаў,
І зьнічак рой, спадаючы на дол,
Ў грудзях замерці прымушае сэрца. 

Сасьмяглая душа свабоду п’е, 
Ўзлятае над прыснуўшай Беларусяй.
Я веру ў зорку шчасную яе,
За прышласьць яе сьветлую малюся.

Г.Станкевіч.
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Ноч

Аб’явА
Каб атрымліваць кожны 

нумар газеты «Крывінка» 
паведаміце рэдакцыі аб гэ-
тым – зрабіце бесплатную 
падпіску.

Рэдакцыя «Крывінкі» 
змяшчае бясплатныя 
абвесткі чытачоў выдання. 
Дзеля размяшчэння абвесткі 
запоўніце купон або патэле-
фануйце ў рэдакцыю.

Калі парушаны вашы пра-
вы спажыўца, працаўніка, 
то даем эфектыўныя па-
рады па абароне права і по-
шуку бясплатных юрыстаў. 
Звяртайцеся на адрас газе-
ты «Крывінка».

Той, хто ездзіў улетку на Улу паўз Дразды, не мог не ўбачыць аўсянае поле 
паміж Драздамі і Мамойкамі. Зерневыя сёлета выраслі неблагія, таму спры-
яла надвор’е з рэгулярнымі дажджамі. Авёс таксама не падкачаў. Месцамі 
яго нават палажыла, а дрэнная збажына ніколі не ляжа. Але прыгледзьцеся 
ўважлівей: паралельна шасейнай дарозе праз усё аўсянае поле працягнулася 
яшчэ адна палявая дарога. Аўсяныя калівы на ёй коламі магутнай тэхнікі пагу-
бленыя, утаптаныя ў зямлю. Дарога даволі доўгая, метраў 250 – 300 цягнецца 
яна ўздоўж шашы. Калі перамножыць шырыню каляінаў на іх даўжыню, атры-
маецца акурат 10 сотак пасева. Чаму ўзнікла гэта дарога? Камбайны, якія яе 
праклалі, ехалі малаціць на суседняе поле рапс. Магчыма, той жа механізатар, 
які сеяў вясной авёс, сам жа з лёгкім сэрцам яго і загубіў. Не сваё – не баліць. 
Падобнае ў нашай сельскай гаспадарцы можна назіраць на кожным кроку. 

Душа калгасніка, калі такая яшчэ засталася, даўно ўжо агрубела, прывык-
ла красці, знішчаць. Яе голас у большасці надзейна заглушаны гарэлкай, як 
неад’емным атрыбутам калгаснага ладу. І няхай недзе працвітаюць перада-
выя калгасы, якія здолелі зрабіць сваіх жыхароў шчаснымі, усё ж большасць 
сельскагаспадарчых устаноў робіць няўдзячную працу, калечыць душы сялян, 
пераўтвараючы іх у рабоў. 

М.Васільеў.

Нядаўна блізу Старых Ранчыц на 
215-м кіламетры аўтадарогі Мінск -- 
Віцебск з’явіўся білборд (плакат). На ім 
размешчана інфармацыя, што на гэтым 
месцы любы можа пабудаваць кафэ, 
аўтазапраўку, гатэль або нешта падобнае. 
Усё тое будаўніцтва добра было б пачаць 
гадоў дзесяць назад, але, як кажуць, ле-
пей позна, чымся ніколі. Дык вось, стаіць 
той білборд ужо месяцы два, але работы 
тут пакуль што не вядуцца ніякія. Ці то ў 
людзей бракуе грошай, ці то няма жадан-
ня ўлазіць у рызыкоўную справу. 

Яно то і праўда, у каго тыя грошы 
ёсць? Тут жа тысячай-другой даляраў не 
абыдзешся. Патрэбна сотня-другая зялё-
ных. А такую суму легальна заработаць у 
цяперашняй Беларусі вельмі складана. 
Значыць, трэба браць крэдыт і ўсе пра-

блемы з ім звязаныя на сваю шыю. 
Праўда, пачынаць будаваць тыя кафэ-

гатэлі можна было б і не з нуля. Яшчэ не 
мінуў год, як літаральна за кіламетр ад 
таго плакату была разбурана вялізная 
жалезабетонная будыніна. Чамусьці 
нікому ў галаву тады не прыйшло, што яе 
можна прыстасаваць і пад гатэль, і пад 
аўтазапраўку і т.п. Бо стаяла яна ў якой 
сотні метраў ад аўтадарогі, пад’езд да яе 
быў выдатны, нават заасфальтаваны. Але 
ж будынак той разбурылі, а на тым мес-
цы пасеялі кукурузу. А яшчэ годам раней 
быў закапаны ў зямлю будынак былой 
Ранчыцкай МТФ, таксама капітальная па-
будова. Мусіць там нельга было адкрыць 
ні станцыі тэхабслугоўвання, ні цэху па 
апрацоўцы драўніны. Выкапалі побач кат-
лаван, спіхнулі туды 150-мятровы буды-

нак разам з шыферным дахам. Калгаснікі 
не паспелі нават ржавага цвіка сабе вы-
цягнуць. 

А сёння, сёмага жніўня 2009-га года, 
ламаюць цагляную будку, былы гараж 
для трактароў ПМК-3, што стаяў насу-
праць ранчыцкай фермы, і зноў-такі ў 
100 кроках ад знакамітага білборду. Га-
раж той прастаяў усяго гадоў 15. Нямнога 
для капітальнага будынку. Ён меў нават 
шасьцімятровыя пліты-перакрыцці. Іх 
не здымалі – пабілі-паскідалі на зямлю. 
Няхай багаты дзядзька прыйдзе і будуе 
гатэль і купіць сабе тыя пліты за мільёны 
рублёў. Нам, абарыгенам, якія прайшлі 
праз сталінскі сацыялізм і атручаныя да 
касцей ягонымі бацыламі, нічога чалаве-
чага, цывілізаванага непатрэбна! 

Г.Станкевіч.

ДзВе Дошкі 
Сённяшняя Беларусь у лепшай 

традыцыі савецкіх часоў пакуль што не 
пераадолела сіндрому сацыялістычнага 
спаборніцтва. Але, шчыра кажучы, як 
раней так і сёння, ніякім спаборніцтвам 
нідзе нават не пахне. Як пацверджанне гэ-
таму -- раённыя Дошкі гонару і ганьбы. 

Першая з іх мае грунтоўныя паме-
ры, шыкоўныя фота, ды й ладныя прэміі 
тым, каго вылучылі павісець. Але ніякім 
гераічным учынкам ніхто з насельнікаў 
Дошкі гонару не вылучаўся. Папраўдзе, 
кандыдатам сюды можа быць любы жы-
хар раёна, хто не вельмі заглядае ў чарку і 
больш-менш шчыруе на працы. Такіх у нас 
яшчэ пару тысяч наберацца. Каб трапіць 
на Дошку гонару ім не хапае толькі 
пратэкцыі, настойлівасці свайго ж началь-
ства. А вось кандыдатаў на другую Дошку, 
калі быць шчырым, знойдзецца значна 
больш. Калі раздзяліць усіх працуючых 

паміж гэтымі дзвюма дошкамі, акажацца, 
што на кожнага кандыдата на Дошку гона-
ру прыйдзецца па два кандыдаты на До-
шку ганьбы. Але я б не згадзіўся б увайсці 
ў камісію, якая дзеліць нашы душы па До-
шках, бо вельмі гэта ўсё ўмоўна. У адным 
і тым жа чалавеку жывуць урэшце і анёл і 
Мефістофель адначасова. І яшчэ невядо-
ма, чалавек з якой Дошкі акажацца чала-
векам сапраўднай душы, а які здась цябе 
за трыццаць срэбранікаў. 

Дошка ганьбы знаходзіцца за вітрынай 
магазіна “Універсам” і выглядае вельмі 
ўжо неахайна. І хоць кліентаў, каб на ёй 
павісець, у нас хоць адбаўляй, абнаўляецца 
яна крайне рэдка, ці не раз на паўгода. 
Здаецца, што самі стваральнікі разуме-
юць, што карысці ад той Дошкі аніякай 
няма, але ж “зверху” патрабуюць… 

Г.Станкевіч.



№13, ЖНіВеНЬ 2009 ГоДа 2 сТАР.

Аперацыя “хапун”

Нядоўга змаглі наведвальнікі 
Бешанковіцкага рынка парадавацца 

свежаму асфальту, што паляжаў на пры-
рынкавай Кастрычніцкай вуліцы месяца 
паўтара. Дзесьці ў пачатку ліпеня гэты 
новы шыкоўны асфальт разламалі. Як ста-

ла вядома, згнілі трубы ў ацяпляльных 
сетках, а раней пра тое, мабыць, ніхто і не 

здагадваўся. 
Ламалі камунгасаўцы 

па прагрэсіўнай 
тэхналогіі, ашчадна: 
прарэжуць дзірку, па-
глядзяць у яе і рэжуць 
далей. Так за месяц яны 
дайшлі да паловы вуліцы, 
абгарадзілі свае раскопкі 
шчытамі і… спынілі ра-
боты. Чагосьці ім зноў не 
хапае. Паўза сур’ёзна за-
цягваецца, ды ці толькі на 
гэтым аб’екце. 

Пэўныя нязручнасці 
маюць не толькі тыя, хто 
тут гандлюе па нядзе-
лях, але і тыя, хто ездзіць 
штодня. Як-ніяк, з-за тых 
работ у цэнтры гора-
да другі месяц рух ідзе 
толькі па адной паласе. 

Але гэта ў нас нікога не 
хвалюе. Да зімы яшчэ далёка. 

Г.Мікалаеў.
На здымку: так выглядаюць тыя 

раскопкі ў сярэдзіне жніўня.

12-га жніўня на тэрыторыі на-
шага раёна праводзілася планавая 
“аперацыя” абласнога ДАІ. Апера-
цыя тая больш падобна на налёт, 
бо абласныя гаішнікі праводзяць яе 
на тэрыторыі ўсяго раёна раптоўна, 
без папярэдняй аб’явы. Зразумела, 
што колькасць затрыманых п’яных 
кіроўцаў складае дзесяткі чалавек, 
а колькасць правераных – сотні. 
На гэты раз мне пашанцавала не 
сутыкнуцца з “налётам”, але з яго 
стылем работы я знаёмы. Усе без 
выключэння аўтамабілі на даро-
зе спыняюць і шманаюць усё: да 
апошняй паперкі і багажніка. Пры-
чым з пасажырамі абыходзяцца не 
вельмі ветліва. Пэўна, для абласных 
ДАІшнікаў кожны кіроўца – патэн-
цыйны правапарушальнік, а з такімі 
нельга цырымоніцца. 

Можа хтосьці і не ведае, але 
ёсць і другія адносіны да радавога 
грамадзяніна. Яны распаўсюджаны 

ў краінах Заходняй Эўропы і засно-
ваны на павазе і недатыкальнасці 
асобы кожнага(!) чалавека, калі ён 
не пераступіў закон. Я амаль год 
пражыў у Нямеччыне, праехаў па 
нямецкіх дарогах тысячы кіламетраў, 
але ніводнага разу не быў спынены 
паліцыяй з якойсьці нагоды. Наогул, 
нямецкія паліцэйскія лічаць, што 
ляжанне ў кустах і паляванне за 
парушальнікамі хуткаснага рэжыму 
прыніжае іх чалавечую годнасць. А ці 
існуе такое паняцце ў супрацоўнікаў 
нашых органаў?

У якасці парады я мог бы выказаць 
і такую думку. Так як галоўнай пры-
чынай смяротнасці на аўтадарогах 
з’яўляюцца п’яныя кіроўцы, да іх 
трэба ставіцца больш жорстка. Па-
каранне павінна быць адназначнае 
– не штраф, а пазбаўленне правоў 
вадзіць аўтамабіль на 5-10 гадоў. 

Г. Мікалаеў.

нЯпЛАнАвЫЯ “РАсКОпКі”

Нельга не ад-
значыць, што мяс-
цовае аддзяленне 
ДАІ ўдзяляе шмат 
увагі прафілактыцы 
дарожна-транспартных 
здарэнняў. Правод-
зяцца шматлікія су-
стрэчы, гутаркі. А калі 
ты сам трапішся за 
рулём непрышпілены, 
то рызыкуеш адхапіць 
ад даішніка не толькі 
заўвагу, але яшчэ і 
колькі мінімальных. 
Так, дысцыпліна на да-

розе павінна быць. У 
суседняй Расеі пры ДТЗ 
штогод гіне больш 30 
000 чалавек. У нас жа, 
дзякуючы карпатлівай 
рабоце ДАІ, стан спраў 
многа лепшы. Бо, як не 
кажы, а рэмень бяспекі 
значна зніжае смярот-
насць.

Але тыя сустрэчы 
ды гутаркі – адно, а 
вось асабісты пры-
клад – зусім іншае. Ён 
запамінаецца надоўга. 
Памятаеце? “Лепш 

раз пабачыць, чымся 
сто разоў пачуць”. Але 
ў гэтым плане нашым 
даішнікам пахваліцца 
нечым. Бо ездзяць яны 
на сваіх міліцэйскіх 
аўтамашынах вельмі 
часта непрышпіленымі, 
нібыта ведаючы сваю 
безпакаранасць. А на 
кожнай іх машыне чор-
ным па беламу стаіць: 
“Прышпіліся!” Ці закон 
не для ўсіх аднолькава 
пісаны?

Л.Паўлава.

прышпіліся!

Лета – самы спрыяльны час 
для папаўнення сямейнага 
бюджэту тых, хто жыве з ма-
заля. Такія ведаюць, як можна 

зарабіць нейкую капейчыну. А 
таму ідуць у лес або збіраюць 
ягады на сваім прысядзібным 
участку. Усё тое можна здаць 
і ў любы магазін, але ўжо 
па вельмі смешных цэнах. І 
многія, не маючы часу стаяць 
на рынку, вымушаны несці тыя 
ягады, здабытыя літаральна 
потам-крывёю, і здаваць за 
капейкі. Самыя спрытныя ж 
возяць ягады ў Віцебск, дзе 

на мясцовых рынках цана вы-
шэйшая за нашу на 20-40%. 

Кожны, хто займаецца 
збіральніцтвам, ведае гэту 

статыстыку на памяць. І ўсё 
ж парой ён бывае вымуша-
ны несці свой здабытак на 
здачу, таму што пакупніцкая 
здольнасць нашага рынку не-
высокая. Закупачныя ж цэны 
такія нізкія, што наўрад ці 
пакрываюць патрачаны час і 
нервы. Па-сутнасці, мае мес-
ца простая абдзіралаўка. На-
ват на чарніцы больш-менш 
прыстойную закупную цану 

ўсталявалі не адразу, а ў тры 
прыёмы.

Што ж прымушае амаль 
палову нашага насельніцтва 

займацца шукальніцтвам і 
збіральніцтвам? Ад якога 
шчаслівага жыцця многія не 
вылазяць з лесу цэлае лета? 
У адказ на гэтыя пытанні 
можна расказаць пра многае, 
але тое, падобна, кіраўнікоў 
бешанкавіцкага спажывецка-
га таварыства не вельмі хва-
люе. 

Л.Паўлава.

Шчэ не вмерла 
Ўкраіна!

Зайздрошчу суседнім з Беларуссю 
краінам – усе яны маюць сваю мову, 
на якой ідуць шматлікія каналы па 
спадарожнікаваму ТБ. Ну, прыбалтаў 
зразумець можна. Яны і пры СССР не 
асабліва шанавалі расейцаў з іх мо-
ваю. Але ж які крок наперад зрабілі 
паўднёвыя суседзі-украінцы! На іх 
роднай мове ідзе ўсё тэлебачанне. 
Нават калі кіно на расейскай мове, 
то цітры абавязкова па-украінску. Так 
патрабуе закон. На ўкраінскай мове 
гавораць міліцыянты і вайскоўцы, 
на ёй размаўляюць святары Заход-
няй Украіны, на ёй гучыць любое 
інтэрв’ю. Як жа тут не пазайздросціць. 
І няхай сабе скуголіць расейскае 
ТБ, што на Ўкраіне выцясняецца 
руская мова, але ж не так даўно ця-
гам доўгіх дзесяцігоддзяў на Ўкраіне 
вынішчалі іх родную мову. Свядо-
ма і мэтанакіравана, па камандзе з 
Масквы. Самі ж расейцы за тое не 
пакаяліся, не спяшаюцца ў якасці 

кампенсацыі вывучаць украінскую 
мову, не ўвялі яе ні ў адной школцы. 

Але сабака брэша, а ка-
раван ідзе. Нягледзячы 
на пэўныя эканамічныя 
цяжкасці, сёння на Ўкраіне 
падрастае маладое пака-
ленне, якому не трэба будзе 
на чужой мове тлумачыць 
паняцці “Бацькаўшчына” і 
“Патрыятызм”. Пройдуць 
гады, і маладыя, улюблё-
ныя ў Бацькаўшчыну гра-
мадзяне Украіны зробяць яе 
квітнеючым краем. Я ў гэтым 
не сумняваюся ні на кроплю. 

А колькі яшчэ часу прыйд-
зецца чакаць нам, пакуль 
знікне расейскі мат з вуліц 
нашых гарадоў і расейская 
гарэлка з штодзённага стала 
– невядома. 

Л.Сапега.

Прадукцыя Кошт на рынку 
(за 5 літраў)

Закупная цана за 1 кг Закупная цана ў 
пераліку на 5 літраў

Чарніцы 18 000 – 20 000 Спачатку 3 000, затым 
4 000, цяпер 4 200

16 000

Чорныя парэчкі 8 000 – 10 000 1 500 6 000

Чырвоныя парэчкі Ад 6 000 і вышэй 1 300 5 000

Вішня 20 000 1 300 6 000 – 7 000

Лісічкі 15 000 – 20 000 3 000 10 000

Буякі 12 000 – 15 000 2 000 8 000

Баравікі 30 000 – 40 000 5 000 20 000

Яблыкі 5 000 200 1 000

ХТО ФАРМУЕ ТАКіЯ ЦЭнЫ?

Былы дырэктар адпрацаваў на па-
садзе 12 гадоў і , на думку раённага на-
чальства, страціў сьвежасць і энергію, 
неабходную для далейшай працы. Але 
падобна на тое, што кандыдата на вы-
зваленую пасаду сярод раённых кадраў 
няма: хто ж з цвярозай галавой палезе ў 
пятлю? Школка, здаецца, і невялікая, але 
праблем мае шмат. І галоўная сярод іх -- 
дзікі холад зімой. Здавалася б, і качагар-
ка функцыянуе, і дровы гараць як след, а 
ў класах – хоць сабак ганяй. 

Дык вось, у раёне было вырашана пад-
шукаць на вызваленую пасаду кагосьці 
са сваіх, пяцігарскіх настаўнікаў. Правялі 
асцярожнае апытанне сярод іх: “А каго ся-
род сваіх калег вы самі бачыце на гэтым 
пасту?” І некаторыя набраліся смеласці і 
шчыра выказалі сваю думку: настаўніка 
замежнай мовы – Станкевіча. Вось тут 
раённым чыноўнікам і прыйшлося вы-
кручвацца. Адказ прагучаў літаральна 
такі: “Кандыдатура добрая, але ёсць 
адна закавыка.” Што гэта за “закавыка” не 

растлумачылі, але і так стала зразумела, 
што ляжыць яна не ў сферы прафесійнай 
прыгоднасці настаўніка і не ў ягоных 
чалавечых якасцях, а ў нечым іншым. 
Пэўна, не ўпісваецца Георгій Мікалаевіч 
у шэраг раённых чыноўнікаў, бо мае на 
ўсё свой погляд, сваю думку, якую ніколі 
не хавае. А яго ж, калі б назначылі ды-
рэктарам, прыйшлося б запрашаць на 
ўсе раённыя нарады і сесіі. Гэта колькі ж 
свежых ідэй змаглі б пачуць у раёне! А 
калі б яшчэ частку і рэалізавалі? 

Грош цана нашым кіраўнікам, калі яны 
баяцца новых ідэй, спрэчак, жывуць па 
прынцыпу: абы было ціха. Забыліся яны, 
што прапісная ісціна толькі ў спрэчках і 
нараджаецца.

Ды й сама сістэма, якая патрабуе ад 
чыноўніка найперш асабістай адданасці 
справе Прэзідэнта і толькі потым 
наяўнасць дзелавых якасцей – заганная 
па сваёй сутнасці.

Л.Паўлава.

“закаВЫка”
У Пяцігарскай сярэдняй школе гэтым летам замянілі кіраўніка. 
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ХАЙ ХОЦЬ свінні ЗАжЫвУЦЬ 
пА-ЕЎРАпЕЙсКУ!

«У свінагадоўлі з ва-
шай гаспадаркі пачынаец-
ца рэвалюцыя. Мы выбралі 
галандскія і дацкія тэхналогіі 
ў якасці ўзору, паводле якога 
будзем перабудоўваць усю 
свінагадоўлю Беларусі», — 
паведаміў галоўны начальнік 
дырэктарцы аграпрадпрыем-
ства «Белдан».

Таксама абяцана, што да 1 
студзеня 2010 года цалкам на 
еўрапейскія нормы выйдзе 
будаўнічая галіна. Карацей, 
«з 2011 года, я упэўнены, мы 
будзем жыць, як у Еўропе, 
падцягнуўшы і іншыя 
напрамкі».

Няцяжка здагадацца, 
што гаворка ідзе выключ-
на пра галіны эканомікі. Тут 
кіраўніцтва краіны відавочна 
саспела да высновы, што 
«вось узор... нічога прыдум-
ляць не трэба, мы ўжо бяром 
гатовыя тэхналогіі. Сёння іх 
трэба выцягваць з Еўропы».

Заўважце: калі датычна 

замежнай палітыкі нядаўна 
абвешчана, што мы, маўляў, 
не будзем рабіць выбар 
між Расіяй і ЕС, то ў галіне 
тэхналогій альтэрнатывы 
няма.

У свінагадоўлі, як бачым, 
загадана без роздуму браць 
галандскія і дацкія ўзоры. 
Будаўнікі таксама мусяць 
арыентавацца на заходнія 
стандарты.

Наверсе выдатна раз-
умеюць, што Расія нас не 
мадэрнізуе. З ёй застаецца 
хіба ваяваць за рынак збыту 
пераважна састарэлага тава-
ру.

Што ж, настрой на га-
спадарчую мадэрнізацыю, 
калі адкідаецца ўсялякая 
ідэалагічная лухта, можна 
толькі вітаць.

Але згадваецца нядаўні 
выступ Лукашэнкі перад 
кіраўнікамі дыпмісій, калі ён 
імпэтна даводзіў, наколькі 
шкодна ўкараняць у нас 

заходнія ўзоры дэмакратыі. 
Маўляў, «важная ды патрэб-
ная не вонкавая “дэмакра-
тычная” абалонка. І тым болей 
не прывезеная і не накінутая 
звонку. Такая спехам прывітая 
дэмакратыя няўстойлівая…». 
Яшчэ болей, «такія 
“мічурынскія” практыкаванні 
робяць цяжкапапраўную 
шкоду краіне, эканоміцы і, у 
рэшце рэшт, народу».

Карацей, у свінагадоўлі 
тэхналогіі краін ЕС — самае 
тое, а вось у палітыцы — го-
рай за свіны грып.

Мо хто патлумачыць 
уцямна: чаму тутэйшым 
свінням еўрастандарты пасу-
юць, а вось тутэйшаму люду 
— шкодныя?

Калі ж сур’ёзна, то 
вялікае пытанне, наколькі 
запрацуюць тыя супер-
пупертэхналогіі, калі вёска 
спілася, а начальства ведае 
толькі мацюкі ды пугу.

аляксандр класкоўскі.

Неожиданное принятие и такая же 
неожиданная отмена постановления пра-
вительства № 991 дает богатую пищу для 
размышлений об уровне управленческих 
решений в верхах государственной власти. 
Причем, интересно не то, почему оно было 
отменено, это как раз самоочевидно, а то, 
почему оно было принято. Члены прави-
тельства так и не смогли внятно объяснить, 
для чего было издано постановление № 
991.

Напомню, что этот документ в одноча-
сье запретил институт посредников в эко-
номике, говоря конкретнее, поставил вне 
закона оптовую торговлю. Постановление 
вступало в силу с момента опубликования, 
т.е. с 1 августа. А между тем документ был 
подготовлен неряшливо, там много нечет-
ких формулировок, поэтому он нуждался в 
дополнительных разъяснениях. 

Самое главное, с момента публикации 
документа оптовой торговлей могли зани-
маться только те торговые представители, 
которые должны были значиться в специ-
альном перечне, предполагалось, что он 
станет дополнением к постановлению. Но 
этого перечня не оказалось, и непонятно, 
когда он мог бы появиться. Чтобы попасть в 
этот список, необходимо было согласование 
с вице-премьером. Если следовать букваль-
ной логике постановления, то с 1 августа и 
до появления перечня поставщиков опто-
вая торговля в стране прекращалась. Иначе 
говоря, если бы документ стал реализовы-
ваться, то экономическая жизнь в Беларуси 
была бы парализована. 

Правительственное постановление № 
991 не только противоречило объявлен-
ному курсу на либерализацию, но и са-
ботировало выполнение главной задачи, 
провозглашенной властями: разгрузить пе-
реполненные склады предприятий. Совсем 
недавно президент обратился к предприни-
мателям с просьбой помочь избавиться от 
складских запасов. А постановление № 991 
наоборот, фактически максимально затруд-
няло решение этой проблемы. 

Когда стала ясна вся абсурдность доку-
мента, члены правительства стали откручи-
вать ситуацию назад, на ходу придумывать 
пояснения, не прописанные в постановле-
нии. Премьер С. Сидорский стал говорить, 
что оно касается только госпредприятий. 
Но было уже поздно.

А. Лукашенко отстранился от причаст-
ности к этому документу, потребовал разо-
браться, переложил вину за его появление 
на правительство. Однако это дистанциро-
вание от непопулярного решения — скорее 
игра на публику. Потому что, во-первых, все 
мало-мальски важные государственные ре-
шения санкционируются Администрацией 
президента. К тому же глава государства у 
нас отвечает за все. 

Во-вторых, министр экономики Н. За-
йченко, комментируя это постановление, 
совершенно справедливо сослался на тре-
бования А. Лукашенко. Действительно, пре-
зидент, вопреки законам экономики, уже 
много лет ведет борьбу с посредническими 
структурами. Еще в сентябре 1998 года он 
издал распоряжение, в котором поручил 
Комитету государственного контроля «ис-
ключить посредничество внутри республи-
ки» и выразил намерение разобраться с 
посредниками «во внешнеэкономических 
отношениях». Поскольку задача оказалась 
нерешаемой, Лукашенко возвращается к 
ней снова и снова. В 2004 году он опять дает 
команду ликвидировать посреднические 
структуры в течение полугода: «И я буду рад 
услышать со второй половины этого года, 
что в нашей стране разного рода жулья, 
которое берет и перепродает, не будет». А 
теперь правительство лишь довело до ло-
гического конца, т. е. до абсурда указание 
президента. 

В-третьих, постановление № 991 сле-
дует в русле утвержденного президентом 
курса на протекционизм, борьбу с импор-
том. Это стало идеей фикс в деятельности 
правительства. Поэтому, опять же, документ 
логически вытекает из этой протекционист-
ской идеологии. Дескать, если уж вырубать 
импорт, то под корень. 

Какие выводы можно сделать из этой 
трагикомической истории, печального опы-
та правительственного грехопадения? Пре-
жде всего, кризис высветил, вывернул на-
ружу все пороки механизма госуправления, 
которые кое-как скрывались, прятались 
в период экономического благополучия. 
Правительство, власти вообще просто рас-
терялись, потеряли ориентиры. То прини-
мается законодательный акт, призванный 
либерализовать хозяйственную жизнь, то 
тут же издается другой документ, предпо-
лагающий ужесточение административных 
методов управления. Иначе говоря, власти 
лихорадочно и беспорядочно дергают за 
разные рычаги управления государствен-
ной машины, в результате чего она дер-
гается во все стороны, грозя свалиться в 
обочину. Закономерная логика деградации 
бюрократической системы. Белорусский 
экономический механизм сегодня — это 
очаг управляемого хаоса.

Вывод второй. Хотя широко разрекла-
мирован курс на либерализацию экономи-
ческой жизни, эта политика дается властям 
с трудом. Ресурсы по самоизменению систе-
мы пока выглядят ограниченными. Она все 
же запрограммирована на административ-
ные методы управления, они натуральны, 
заложены в код механизма принятия реше-
ний. Либеральные документы принимают-
ся вынужденно, под давлением либо МВФ, 
либо зарубежных инвесторов. Но как толь-
ко система переходит в режим автопилота, 
то на выходе получается постановление № 
991. 

Вывод третий. История с принятием 
этого документа ярко демонстрирует всю 
ущербность нынешней политической систе-
мы, модели государственного управления. 
В ней отсутствуют сдержки и противовесы, 
элементарная страховка, отдел технического 
контроля, то, что специалисты-системщики 
называют механизмом «защиты от дурака». 
В нормальном государстве эту функцию вы-
полняет разделение властей, политическая 
оппозиция, независимые СМИ. У нас же ни-
чего этого нет. Вот и получаем такие ляпы.

Объяснение самого А. Лукашенко появ-
ления этого документа просто изумитель-
ны. «Стали разбираться, кто постановле-
ние готовил. Оказалось, один «деятель» по 
указке премьер-министра подготовил этот 
документ, бросил ему на стол и назавтра 
уехал в отпуск. Спросить даже не с кого». 
Вдумайтесь в ситуацию. Один «деятель» 
придумывает глупость, и через премьера 
запускает ее на всю страну, ставит на уши 
хозяйственную систему. А механизм выяв-
ления и отбраковки ошибок отсутствует. И 
сколько таких законов, декретов, указов, 
постановлений было принято за последние 
15 лет и действует поныне, поскольку они 
не вызвали такой бурной реакции бизнес-
структур и директората. 

А ведь одним из главных своих дости-
жений А. Лукашенко считает установле-
ние сильной власти, наведение порядка в 
стране. Теперь мы видим, к чему приводит 
власть, неконтролируемая обществом. 

В любой стране правительство — это ба-
зовый социальный институт. После того, что 
произошло, доверия к нашему правитель-
ству нет никакого. Оно становится просто 
опасным для общества. Кто может поручить-
ся, что с ним не случится очередной вывих, 
способный парализовать экономическую 
жизнь в стране, распугать и так немногочис-
ленных зарубежных инвесторов?

прызначаная дата 
правядзення 

Адбыўся чарговы 
аргкамітэт Беларускага 
еўрапейскага форуму пад 
кіраўніцтвам намесніка 
старшыні Руха “За Свабоду” 
Юрася Губарэвіча. Галоўным 
вынікам паседжання стала 
прызначэнне даты правяд-
зення Форуму – мерапры-
емства мае адбыцца 14 
лістапада 2009 года.

Да пачатку лістапада ў 
Беларусі мусяць прайсці 
рэгіянальныя сходы, на якіх 
будуць вылучаныя дэлега-
ты на Беларускі еўрапейскі 
форум. Цяпер пададзена 
86 заявак на правядзенне 
сходаў па ўсёй краіне. Пер-
шыя рэгіянальныя сходы 
ўжо адбыліся ў Смалявічах 
і Клецку. Ад гэтых рэгіёнаў 
дэлегамі былі абраныя сем 
чалавек.

Аргкамітэт Белару-
скага еўрапейскага фо-
руму зацвердзіў квоту 
прадстаўнічасці дэлегатаў, 
ўзор сымболікі і дакументаў 
Форуму. Цягам бліжэйшага 
тыдня распачне працу 
сайт форума – на ім мож-
на будзе не толькі знайсці 
інфармацыю пра само 
мерапрыемства, але і 
зарэгістраваць сябе як 
удзельніка рэгіянальнага 
сходу па вылучэнні 
дэлегатаў. Арганізатары 
разлічваюць, што агулам 
ў Форуме возьмуць удзел 
каля тысячы чалавек.

Бліжэйшым часам на 
Беларускі еўрапейскі фо-
рум таксама будуць запро-
шаныя замежныя госці: 
дэпутаты Еўрапейскага 
парламенту, прадстаўнікі 

іншых структураў Еўразвязу 
і дыпламатычнага корпусу 
краінаў ЕЗ і краінаў-удзельніц 
Усходняга Партнёрства, 
палітыкі, прадстаўляючыя 
нацыянальныя парламен-
ты. Нагадаем, што адно з 
першых запрашэнняў было 
перададзенае Старшыні 
Еўрапейскага парламенту 
Ежы Бузэку непасрэдна ад 
лідэра Руху “За Свабоду” 
Аляксандра Мілінкевіча.

Беларускі еўрапейскі 
форум мае на мэце 
мабілізаваць прыхільнікаў 
і аб’яднаць патэнцыял 
беларускіх праеўрапейскіх 
сілаў, а таксама падтры-
маць паўнавартасны 
ўдзел Беларусі ў пра-
грамах еўрапейскага 
супрацоўніцтва і інтэграцыі.

Лукашэнка абвясціў перабудову і нават рэвалюцыю ў свінагадоўлі. 
Пра гэта заяўлена 7 жніўня ў Ляхавіцкім раёне.

Правительство — как ребенок: бешеный аппетит с одной сторо-
ны и полная неадекватность с другой. 

Рональд Рейган.

«ИРА, У МЕнЯ ЗАсКОК»
кирилл Борисенко, «Белгазета»

На недавнем совещании с руководителями 
белорусских загранучреждений Александр 
Лукашенко посетовал, что секретари в при-
емных до сих пор бросают трубки телефонов, 
услышав иностранную речь. «Как же мы соби-
раемся побеждать на иностранных рынках? 
Ждать, пока они заговорят по-нашему? То, что 
в стране нужна системная кадровая ротация, 
это факт», - подытожил президент. Корреспон-
дент «БелГазеты», позвонив в приемные ру-
ководителей ряда белорусских предприятий, 
задал один вопрос: «I’d like to talk to someone 
about your investment portfolio and discuss 
some plans about creating a joint-venture with 
your enterprise» («Я бы хотел поговорить о ва-
шем инвестиционном портфеле и обсудить 
планы создания совместного предприятия»). 
РУП «оршанский инструментальный завод»

- А по-русски можно? Нет… Я ничего не по-
нимаю просто. Давайте вы нам на факс сбро-
сите, что вы хотите. Fax! На fax! Yes? Так, подо-
ждите, я уже забыла английский язык. 216886. 
Значит, one-two-one… (one-two-three-four-
five…) six! (seven…) Так, подождите секундоч-
ку… (Звонит по внутреннему телефону.) Ира, 
у меня заскок - как «8» по-английски? Так, бы-
стро давай - неудобно, человек звонит. Эйч! 
Или не «эйч»? After seven! Еще раз - after seven 

и потом - six.
оао «Брестский чулочный комбинат»
- One moment (зовут еще кого-то). No.
- I’II call back later(Перевод «БелГазеты»: Я 

перезвоню позже).
- No.
- I’d like to talk to someone… (Перевод «Бел-

Газеты»: Мне бы хотелось поговорить с кем-
нибудь).

- No.
оао «ковры Бреста»
- ... (положили трубку).
оао «Витебские ковры»
- ... (положили трубку).
зао «Пинскдрев»
- Let’s proceed this way: you will send us 

your proposals, I will translate them and submit 
them to our director. Are you familiar with our 
specialization? We are open to foreign investment, 
but we like first get proposals from your side. 
I am the director of the export and import 
department, my name is Victor Filippsky. Write, 
please, e-mail: exportline@pinskdrev.by (Пере-
вод «БелГазеты»: Давайте сделаем следующим 
образом. Вы вышлите ваши предложения, я 
их переведу и предоставлю нашему директо-
ру. Вы знакомы с нашей специализацией? Мы 
открыты для иностранных инвестиций, но мы 
сначала хотели бы получить предложения с 

вашей стороны. Я директор депар-
тамента экспорта и импорта, меня 
зовут Виктор Филипский. Запиши-
те, пожалуйста, e-mail: exportline@
pinskdrev.by).

РУП «Кристалл» (Минск)
- Sorry, I don’t speak English.
оао «коммунарка» (Минск)
- One moment. Price, да? Repeat. 

Repeat after me, for me (Пере-
вод «БелГазеты»: Один момент. 
Цена, да? Повторите. Повторите 
за мной, для меня). Повтори для 
меня, repeat. My plant «Коммунар-
ка» (Перевод «БелГазеты»: Наш за-
вод «Коммунарка»). На английском 
языке… Call, please, later («Позво-
ните, пожалуйста, позже»).
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нАРУШИТЕЛЬ КОнвЕнЦИИ
В политике и картах друзей не 

бывает.
Финли Питер Данн

Однако, как все изменилось. В 
былые времена А. Лукашенко был 
главным застрельщиком и энтузиа-
стом всех интеграционных процес-
сов на постсоветском пространстве. 
Он не только был дежурным участни-
ком любых союзов, создаваемых во-
круг России, но и нередко выступал 
их инициатором и движущей силой. 
В те почти уже былинные времена 
белорусский лидер всячески подтал-
кивал ОДКБ к противостоянию НАТО 
и упрекал Москву в недостаточной 
решительности в борьбе против за-
падных супостатов. И потому, что об-
раз интегратора народов бывшего 
СССР был способом политического 
позиционирования в отношениях с 
Россией. И по той банальной причи-
не, что в условиях международной 
изоляции вся внешняя политика 
Беларуси по существу сводилась к 
поездкам по российским регионам 
и активности в пределах СНГ. 

И что мы видим сегодня? В СМИ 
главной интригой неформального 
саммита ОДКБ в Кыргызстане были 
два вопроса: приедет ли А. Лукашен-
ко и подпишет ли он Соглашение о 
формировании Коллективных сил 
оперативного реагирования (КСОР).

Судя по некоторым косвенным 
данным, вопрос о визите белорус-
ского президента на саммит неко-
торое время висел в воздухе. Об 
этом сообщал «КоммерсантЪ» со 
ссылкой на источник в Администра-
ции президента России. Интересно, 
что посол Кыргызстана в Беларуси 
И. Балджурова сообщила о том, что 
А. Лукашенко принял приглашение 
кыргызского президента на специ-
альной пресс-конференции. Иначе 
говоря, после бойкота белорусским 
лидером саммита ОДКБ в июне и не-
формального саммита СНГ в июле 
его согласие приехать теперь в Кыр-
гызстан восприняли едва ли не как 
сенсацию.

В основе нынешнего карди-

нального изменения позиции Бела-
руси к интеграционным тусовкам 
на постсоветском пространстве 
лежат нарастающие противоречия 
с Россией. Ибо отношения с други-
ми постсоветскими государствами 
(кроме Украины) для нашей страны 
не очень важны. СНГ, ОДКБ, ЕврАзЭС, 
Таможенный союз и другие органи-
зации не имеют большого значения 
для национальных интересов Бела-
руси, белорусские власти участвова-
ли в них скорее ради политического 
пиара да за компанию с Россией. 

Можно констатировать, что 
ныне мы наблюдаем новое качество 
конфликта в белорусско-российских 
отношениях. Его особенность в том, 
что он распространяется на военно-
политическую сферу, чего раньше 
не было. Вопросы военного сотруд-
ничества выставлены на кон, стали 
предметом публичного торга. 

Когда в июне в разгар «молочной 
войны» А. Лукашенко бойкотировал 
саммит ОДКБ в Москве, где подпи-
сывалось соглашение о КСОР, мы пи-
сали, что теперь за присоединение 
к этим договоренностям Минск по-
требует отдельную плату. Так и про-
изошло. Почему бы не использовать 
тот рычаг давления, который Россия 
сама дала в руки белорусского пре-
зидента своей неуклюжей «молоч-
ной войной». 

Кроме того, безусловно, А. 
Лукашенко не очень хочется под-
писывать соглашение о КСОР, ибо 
оно предусматривает участие бело-
русских военнослужащих в боевых 
действиях за пределами Беларуси. А 
это противоречит белорусскому за-
конодательству. И сам президент Бе-
ларуси много раз обещал, что пока 
он находится во главе государства, 
наши граждане не будут воевать за 
границей. И особенно это несвоев-
ременно сейчас, когда Минск начал 
нормализовать отношения с ЕС.

Есть еще один деликатный мо-
мент. Бойкот Минском июньского 
саммита ОДКБ сопровождался заяв-
лением представителей белорусско-

го МИДа, что соглашение о формиро-
вании КСОР нелегитимно, поскольку 
все решения в организации должны 
приниматься консенсусом. А этот 
документ не подписали Беларусь 
и Узбекистан. Однако российские 
официальные лица ответили, что 
неучастие не является голосовани-
ем против, поэтому, дескать, все за-
конно. Но при такой интерпретации 
устава организации может возник-
нуть ситуация, когда Москва объя-
вит о проведении саммита, никто 
из руководителей стран—участниц 
ОДКБ не приедет, президент России 
один подпишет документ и объявит, 
что это якобы есть решение Орга-
низации Договора о коллективной 
безопасности. Ведь против никто не 
проголосовал. 

Как известно, КСОР предна-
значены для использования на тер-
ритории стран—участниц ОДКБ. В 
связи с июньским прецедентом, не 
может ли случиться, что эти силы бу-
дут использованы вопреки воле не-
которых членов организации? Или 
даже введут КСОР на территорию 
государства против желания его 
руководства, в особенности, когда 
у России возникнет с ним конфликт? 
Возможно, эти тревожные вопросы 
задает себе не только А. Лукашенко. 
И это еще одна причина затягивания 
вопроса о присоединении Беларуси 
к соглашению о КСОР.

Отрицательную роль в решении 
вопроса о подписании Беларусью 
этого документа стало публичное 
понукание, предпринятое Кремлем. 
Имеется в виду грубоватое заявле-
ние помощника президента России 
С. Приходько: «Раз Лукашенко туда 
едет, значит, должен подписать». По-
сле такого недипломатичного прес-
синга стало ясно, что белорусский 
лидер ничего не подпишет, ибо это 
выглядело бы публичным унижени-
ем. Так в очередной раз он стал «на-
рушителем конвенции». 

Кроме торговых войн, в самое 
последнее время в белорусско-
российских отношениях произошло 

еще несколько событий, которые 
свидетельствуют о напряженности 
между странами. МИДы обоих госу-
дарств обменялись репликами по 
поводу разъяснения консульского 
отдела белорусского Министерства 
иностранных дел о правилах посе-
щения нашими гражданами Южной 
Осетии и Абхазии с учетом грузин-
ского законодательства. Был отме-
нен анонсированный визит в Минск 
мэра Москвы Ю. Лужкова. 

Накануне саммита ОДКБ Бела-
русь и Украина провели совмест-
ную тренировку дежурных сил по 
противовоздушной обороне. Как 
известно, украинское руководство 
взяло курс на вступление в НАТО. А 
в последнее время Москва активно 
стремится превратить ОДКБ в «анти-
НАТО». Нужно напомнить, что Бела-
русь и Россия 3 февраля с. г. подпи-
сали соглашение о создании Единой 
региональной системы ПВО. Поэто-
му данное событие можно расце-
нить как публичную демонстрацию 
белорусского руководства. 

Согласно информации все того 
же «Коммерсанта», накануне поезд-
ки в Кыргызстан Кремль предложил 
Минску провести переговоры, но 
А. Лукашенко будто бы проигнори-
ровал. Во время самого саммита не 
произошла личная встреча белорус-
ского и российского президентов. 
Беларусь так и не приняла на себя 
функцию председательства в ОДКБ.

Уже в понедельник 3 августа 
всезнающий «КоммерсантЪ» со 
ссылкой на Администрацию прези-
дента России сообщил, что А. Лука-
шенко в ходе кыргызского саммита 
обещал проявить благонравие и 
вскоре подписать злосчастное со-
глашение о КСОР. Но, во-первых, 
цена обещаниям президента Бела-
руси известна. Вот уже почти год он 
обещает признать независимость 
Южной Осетии и Абхазии, а воз и 
ныне там. Во-вторых, если Россия хо-
рошо заплатит, почему бы и не под-
писать. Все упирается в стоимость 
вопроса. 

БеРеГИСЬ ПРаВИТеЛЬСТВа
При опросе предприятий под рисками по-

нимается «вероятность потери предприятием 
части своих ресурсов, недополучения дохо-
дов или появления дополнительных расходов 
в результате осуществления производствен-
ной деятельности». В июле 2009г. самыми 
высокими для промпредприятий оказались 
сбытовые риски - из-за возможного отказа по-
требителей от продукции, т.е. от падения ре-
ального спроса. Их отметили 57,5% опрошен-
ных предприятий. Поскольку стимулирование 
внутреннего спроса имеет свои пределы, рез-
ко повышается опасность еще более высокой 
инфляции, а Россия, Украина и даже богатые 
страны ЕС находятся в глубокой рецессии, то 
сбытовые риски кажутся вполне реальными. 
Очевидно, что падение промпроизводства 
в I полугодии на 3,6% - это только цветочки. 
Есть основания ожидать еще более серьезно-
го обвала, особенно когда ресурсы работы на 
склад иссякнут.

Вторая по интенсивности группа рисков 
- макроэкономические. Их отметили 45,6% 
респондентов. Речь идет о рисках экономи-
ческой политики, т.е. деятельности прави-
тельства (например, введение запрета на вы-
воз или ввоз товаров, изменения валютного 
курса, инфляция и т.п.). Вертикаль настолько 
увлеклась самолюбованием, что не замети-
ла, как почти каждый второй промышленник 

стал опасаться правительства. О какой коор-
динации действий на микро- и макроуровне 
может идти речь, если каждый второй дирек-
тор промпредприятия видит в чиновнике не 
помощника и полезного консультанта, а ис-
точник риска?

Не ВИНоВаТЫе МЫ, оН СаМ ПРИшЁЛ
Гораздо меньше респондентов (18,3%) от-

метили риски изменения рыночной обстанов-
ки (возникают вследствие изменения конъ-
юнктуры или других обстоятельств). А ведь 
сегодня мы столкнулись именно с изменени-
ем структуры рыночного спроса. Но директо-
рат не связывает риски сокращения спроса с 
изменением структуры экономики - он про-
должает думать, что производит хорошую 
продукцию, вот только ее временно никто не 
покупает. На самом деле только одна инстан-
ция имеет полномочия и право определить, 
хорош товар или плох, - потребитель. Если он 
не покупает, значит, нужно менять ассорти-
мент, проводить модернизацию, увлекать но-
выми маркетинговыми ходами и т.д.

Во время посещения крупных промыш-
ленных гигантов один из послов важной евро-
пейской страны интересовался у директоров: 
если их заводы будут продавать через 3-5 лет, 
то с какими инновациями выйдут они к потре-
бителю после кризиса? Некоторые директора 
даже не поняли вопроса. Текучка заела. Все 
внимание уделяется выполнению краткос-

рочных прогнозных показателей, выбиванию 
кредитов на выплату зарплаты или на поиск 
работы для бесцельно находящихся на пред-
приятии рабочих. Тут бы день продержаться 
да месяц выстоять. На мысли и планы долго-
срочной перспективы нет ни сил, ни ресурсов, 
ни запроса собственника, т.е. государства.

О неспособности к критическому самоа-
нализу и стремлении переложить ответствен-
ность на внешние факторы говорит то, что ор-
ганизационные риски (управление, ошибки 
сотрудников и т.п.) отметили всего 8,3% пром-
предприятий. Еще с середины 2008г., когда 
начали появляться явные признаки кризиса, 
руководители предприятий обязаны были 
спрогнозировать ситуацию на микроуровне, 
снизить объемы производства, затраты, опти-
мизировать рабочую силу, составить план по-
гашения кредитов и реструктуризации долга. 
Много чего надо было сделать еще раньше: 
провести диверсификацию рынков сбыта, 
расширить ассортимент продукции, серьезно 
отнестись к брендированию и т.д. Гром грянул 
- мужики, т.е. директора, начали креститься, 
не замечая при этом своей вины в случившем-
ся. А всевозможные государственные анали-
тические структуры продолжали рисовать 
для вышестоящих инстанций радующие глаз 
и ласкающие ухо картинки 10-процентного 
роста ВВП.

Ярослав Романчук, «БелГазета».

оПаСеНИЯ БеЛоРУССкоГо 
ДИРекТоРаТа

РЭвіЗОР  З 
вАШЫнГТОнА

отечественная промышленность вступила в период высоких рисков и неопределенности. когда у 36% предприя-
тий производственных заказов не более чем на месяц и только у 4% - до года, когда резко сжался платежеспособный 
спрос и остро не хватает оборотного капитала, в голову приходят самые невеселые мысли. Прецедент скандального 
постановления N991 их еще больше усугубил. опрос промпредприятий, регулярно проводимый экспертами Научно-
исследовательского экономического института Минэкономики, демонстрирует рост макро- и микроэкономических ри-
сков. к сожалению, голос производителей тонет в какофонии отчетов и заверений об отсутствии в Беларуси кризиса.

Філіп Гордан з раніцы ў пятніцу пачаў свой 
візіт з сустрэчы з прадстаўнікамі апазіцыі.

У амерыканскае пасольства былі запро-
шаныя экс кандыдат на пасаду прэзідэнта на 
выбарах 2006 г. Аляксандр Казулін, лідэр ПКБ 
Сяргей Калякін, старшыня БСДП Анатоль 
Ляўковіч, старшыня АГП Анатоль Лябедзь-
ка, намеснік старшыні Партыі БНФ Вінцук 
Вячорка, намеснік лідэра Руху «За Свабоду» 
Віктар Карняенка, сустаршыня БХД Віталь 
Рымашэўскі, прадстаўнік праваабарончага 
руху «Вясна» Валянцін Стэфановіч і лідэр 
«Маладых дэмакратаў» Міхаіл Пашкевіч.

Сустрэча доўжылася больш за паўтары 
гадзіны. Філіп Гордан больш слухаў, чым 
гаварыў. Яго цікавіла сітуацыя ў Беларусі, 
як яе ацэньваюць апазіцыянеры. Памочнік 
Дзяржсакратара адзначыў, што гэтую 
ранішнюю сустрэчу ён правёў, каб быць 
больш падрыхтаваным для сустрэчы з 
прадстаўнікамі ўладаў, паведаміў Міхаіл 
Пашкевіч.

Гордан таксама зазначыў, што Амерыка 
не пойдзе на адмену эканамічных і візавых 
санкцый супраць Беларусі ў абмен на 
павелічэнне штату пасольства ў Мінску. 

У праграме аднадзённага візіту былі так-
сама сустрэчы ў Адміністрацыі прэзідэнта і 
Міністэрстве замежных спраў.

У Адміністрацыі Гордана прыняў кіраўнік 
гэтага органа Уладзімір Макей. Менавіта 
ён лічыцца архітэктарам сённяшняга 
замежнапалітычнага курсу лукашэнкаўцаў.

«Адбыўся грунтоўны абмен думкамі па 
пытаннях шматбаковага супрацоўніцтва, уза-
емадзеяння ў сферы міжнароднай бяспекі і 
раззбраення. Бакі дамовіліся падтрымліваць 
рэгулярныя кантакты», — паведамляе БЕЛ-
ТА пра сустрэчу Гордана з Макеем.

Пасля сустрэчы ў МЗС не было традыцый-
нага выхаду да прэсы, і вынікаў перамоваў 
з афіцыйнымі структурамі пакуль не веда-
ем. Што маецца на ўвазе пад «рэгулярнымі 
кантактамі», стане ясна пазней. Аднак 
у апошні час у двухбаковых адносінах 
заўважна знікла ранейшае напяццё.

У Мінск Філіп Гордан прыбыў з Вільні. 
Падчас візіту ў Літву 12—13 жніўня ён 
абмеркаваў з кіраўніцтвам гэтай краіны шэ-
раг актуальных міжнародных праблем, у тым 
ліку стратэгічную канцэпцыю НАТО, уплыў 
сусветнага эканамічнага крызісу на краіны 
Усходняй Еўропы, праграму ЕС «Усходняе 
партнёрства», сітуацыю ў Грузіі, Украіне і 
Беларусі.

Як заявіў на сустрэчы з памочнікам 
дзяржсакратара ЗША міністр замежных 
спраў Літвы Вігаўдас Ушацкас, «падтрымка 
ЗША з`яўляецца важнай для ажыццяўлення 
палітыкі Усходняга партнёрства». Міністр 
таксама ўказаў на неабходнасць умацаван-
ня супрацоўніцтва з усходнімі суседзямі. 
«Асабліва важна ўключыць у гэтыя працэсы 
нашага найбліжэйшага суседа — Беларусь», 
— падкрэсліў Ушацкас.

Каментуючы адносіны ЗША і Беларусі, 
Гордан заявіў: 

Злучаныя Штаты адменяць санкцыі ў 
дачыненні да беларускіх прадпрыемстваў 
пасля таго, як у краіне з`явіцца больш свабо-
ды для актывістаў апазіцыі, СМІ і НДА.

Амерыканскі чыноўнік адзначыў 
крокі насустрач з боку беларускіх улад, у 
прыватнасці вызваленне палітзняволеных. 
Менавіта такія крокі, падкрэсліў Гордан, 
«зрабілі магчымым» яго візіт у Беларусь. 
«Магчыма, беларускія ўлады гатовы ісці 
насустрач, але павінны прыкласці больш 
намаганняў», — цытуе Гордана агенцтва 
Рэйтэр.

Пакуль жа, адзначыў памочнік дзяржса-
кратара, у Беларусі працягваюцца арышты 
паводле палітычных матываў. Вашынгтон га-
товы адправіць у Мінск пасла (зараз амеры-
канскае пасольства ў Беларусі ўзначальвае 
часовы павераны. — БелаПАН.), але «мяч 
— на баку поля беларускіх улад», падкрэсліў 
Гордан.

Пры гэтым ён даў зразумець, што пад-
час яго візіту ў Мінск складана чакаць кан-
крэтных рашэнняў пытанняў аб павышэнні 
ўзроўню пасольства і аб адмене санкцый.

зміцер Панкавец; інф.БелаПаН.


